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Separering 
– en lykkelig skilsmisse ?

Der er et stort pres på at finde frem til de rigtige løsninger 

for renovering og udvikling af afløbssystemerne. Alle klo-

akforsyningerne har problemet inde på livet for kloakkerne 

ligger bare derude i mørket og trofast leder spildevandet og 

regnvandet frem til recipienterne – nogle gange via rense-

anlæg og nogle gange mere eller mindre direkte.

Det har de gjort i mere end hundrede år og det skal de i 

100 år til – mindst. 

Der tegner sig et kompliceret billede af hvilken strategi der 

skal til for at renovere og udvikle et tidssvarende afløbssy-

stem for de næste 100 år – hvorfor der ikke skal rystes på 

hånden. Kapaciteten skal være større, afledning af stoffer 

til recipienter skal reduceres og skader fra oversvømmelser 

som følge af ekstrem regn skal minimeres. 

Hvilke metoder der skal lægges ind i en sådan strategi og 

hvilke kombinationer heraf, der er optimal for det enkelte 

forsyningsområde, skal der tages stilling til. Vi kan i flæng 

nævne; større rør i fællessystemet, hel eller delvis separe-

ring, udbygning af bassin-kapaciteten, nedsivning, lokal 

rensning og nedsivning af regnvand samt øget anvendelse 

af rekreativt vand i byen mv.

Det hele skal tilrettelægges økonomisk optimalt og i en takt 

der kan håndteres i forhold til krav og investeringsplaner.

Separering af regnvand i særskilte ledninger har været an-

vendt i et halvt århundrede ved nyanlæg, men kan det be-

tale sig ved renovering og hvordan skal det integreres i en 

samlet plan. Skal der satses på 2 eller 3-strengede systemer. 

Godt nytår...

Hvilke krav til fremtidens afledning til recipienterne skal 

man indregne i sin plan, og skal man i den sammenhæng 

udforme systemet med henblik på senere anvendelse af  

lokal rensning.

Hvilke krav kan man stille til borgere der allerede har  

fællessystem, og hvordan hænger det sammen med den  

enkelte parcelhusejers afledningsret.

Men vand er jo en ressource, og separering kan måske 

betragtes som den nødvendige forudsætning for at kunne 

anvende ressourcen til at skabe værdi, herunder rekreative 

anvendelser og forøget brug af nedsivning så mest mulig 

regnvand bringes tilbage til grundvandet.

Spørgsmålene er mange, men der er ikke anvendt spørgs-

målstegn i denne tekst.

Prøv selv at sætte dem og prøv at besvare spørgsmålene 

– og tag gerne dine spørgsmål og svar med til EVA-tema-

dagen torsdag d. 3. februar 2011, hvor emnet behandles.

EVA-udvalget



Program 

9:30 Kaffe/te og rundstykker

10:00 Velkomst og indledning  

   Lene Bisballe, EVA-udvalget

10:10 Er det nødvendigt at separere fælleskloakkerne? 
  Hvorfor bliver vi nødt til at dele vandene? 
  Hvad kan der gøres i stedet?

   Projektingeniør, Rikke Nikolajsen, Spildevands Center Avedøre

10:35 Hvad betyder det for borgerne?
  Hvilke konsekvenser får det for grundejerne? 
  Hvordan bør krav kommunikeres ud? 
  Er det muligt at for noget positiv ud af regnvandet? 

   Formand, Allan Malskjær, Parcelhusejernes Landsforening

 
11:00 Pause
 

11:15 Økonomi
  En økonomisk vinkel på at etablere større rør kontra at separere regn- og spildevand  
  og stille krav til borgerne - f.eks. om at håndtere regnvand på egen grund.  

   Sektionsleder, Gitte Godsk Dalgaard, COWI

I årevis har kommuner og forsyningsselskaber arbejdet på at samle regnvand og transportere vandet væk fra de 

bebyggede områder til behandling på renseanlæggene. Det vil man sandsynligvis også gøre i fremtiden, men hvor-

for ikke se regnvand som en ressource? Kan regnvand bruges i husholdningen og som rekreativt element i byplan-

lægningen samtidig med at vi aflaster kloaksystemet?  Er det ikke på tide, at vi fjerner fokus fra afløbssystemet og i 

stedet ser på det samlede hydrologiske kredsløb? Både for klimaets og det gode købmandsskabs skyld. 

På temadagen belyser vi de muligheder og forhindringer, der er for at opnå en mere optimal udnyttelse af vand-

kredsløbet. Vi snakker lovgivning, teknologier og vandkvalitet fra folk med problemstillingerne helt inde på livet.

EVA-udvalget indbyder til Temadag

 
Fra affald til guld            
Torsdag den 3. februar 2011 på Hotel Nyborg Strand
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Deltagergebyr:   kr. 1100,- for medlemmer af EVA-udvalget, kr. 1250,- for øvrige, gratis for studerende.  

 Deltagelse i øvrigt i h.t. IDAs regler.  

Tilmelding:   IDAs mødetilmelding, tlf. 33 18 48 18

11:45 Årsmøde
  1. Valg af dirigent 
  2. Bemærkninger til dagsordenen  
  3. Formandens beretning  
  4. Fremlæggelse af regnskab  
  5. Valg af udvalgsmedlemmer  
  6. Eventuelt 
 

12:05 Frokost
 
13:15 Tilbagebetaling af tilslutningsbidrag
  Hvorfor giver nogle kommuner en del af tilslutningsbidraget tilbage?  
  Hvad kræves der for at få tilslutningsbidraget tilbage?

   Kommunikationsmedarbejder, Charlotte Storm, Københavns Energi

13:40 Myndighed og lovgivning 
  Kan der bare nedsives eller udledes til en recipient? Hvad kræves der?  
  Hvem skal spørges og hvem bestemmer? 

   Ingeniør, Anja C. Højen, Moe & Brødsgaard 

14:05 Pause
 
14:25 Rekreativ anvendelse af regnvand
  Hvordan kan regnvand indtænkes i byerne og hvordan kan vand være med til at skabe værdi?

   Landskabsarkitekt, Marie Thing, Thing & Wainø

14:50 Er regnvand sundhedsskadeligt?
  Få en vinkel på hygiejne i forbindelse med anvendelse af regnvand i boligerne og rekreativt  

   Anders Dalsgaard, KU-life

15:15 Afsluttende bemærkninger
   Lene Bisballe, EVA-udvalget 

15:30 Farvel og kom godt hjem 

EVAJanuar 2011
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EVA-årsmødet

Traditionen tro afholder vi Årsmøde i forbindelse med på vores temadag  

torsdag den 3. februar 2011 på Nyborg Strand.

Udover formandens og kassererens beretninger er 2 af vores nuværende  

udvalgsmedlemmer, Jan Nielsen og Carsten Jakobsen, på valg.

Jan modtager gerne genvalg, mens Carsten stopper efter mange års yderst  

engageret arbejde i udvalget. Vi har derfor brug for eet nyt medlem, som vil 

være med til at præge på de kommende temadage og arbejdet i EVA-udvalget. 

Der afholdes normalt 3 udvalgsmøder om året i forbindelse med temadagene, 

hvor dels de kommende temadage planlægges og dels udvekles nyt fra andre 

udvalg, der foregår i IDA-regi blandt vores andre kollegaer.

Har du interessere i at komme ud blandt andre/nye kollegaer og forbedre  

dit faglige netværk er chancen der nu, så kontakt EVA-udvalgets formand  

Ulrik Højbjerre på tel. 27153799 eller uhb@envidan.dk senest tirsdag  

den 25. januar 2011.

Ifølge vedtægterne skal man være medlem af IDA – og selvfølgelig EVA  

– for at kunne sidde i udvalget.

EVA
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I tilknytning til tidligere temadage er der følgende artikler på vej:

Ane Mollerup fra Københavns Energi vil beskrive tanker og 
visioner fra ”Vision 2060 fra KE Afløb” som bl.a. omfatter

Hvorfor en forsyning har brug for en vision…

•	 Det skal kunne håndtere fremtidens udfordringer i form af 
bl.a. større krav fra myndighed og kunder og et øget pres  
på kapaciteten pga. klimaforandringerne.

•	 Afløbssystemet bør ikke tænkes alene, men som en del af  
det samlede vandkredsløb

•	 Det skal sikres, at der arbejdes i den rigtige retning, så 
investeringerne lægges der, hvor man får mest for pengene  
– også på lang sigt.

Hvem skal lave visionen for afløbssystemet?  
- Kommunen eller forsyningen?

I København har Afløbsforsyningen i Københavns Energi (KE)  
valgt at lave en vision for afløbssystemet på egen hånd fordi:

•	 Vi vil være med til at sikre, at der vælges de 
samfundsmæssigt bedste løsninger

•	 Vi mener, at KE har indsigt i kloaksystemet og kender dets 
udfordringer og behov, da vi sidder med afløbssystemet til 
daglig

•	 Vi i KE har brug for at vide, hvor det er behov for et særlig 
fokus på kommunikationen af vores ønsker til eksterne 
samarbejdsparter – herunder især myndighederne.

Jens Plesner fra Danva vil under titlen ”Rammerne” uddybe 
hvilke planer og rammer, der er for planlægningen omkring 
afløbssystemerne.

Thorkild Hvitved-Jacobsen fra Aalborg Universitet, som 
vil sammenfatte sit indlæg om ”Videregående rensning af 
regnvand”.

Artikler til det kommende 
EVA-blad i juli 2011
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EVA

3. februar  Fra affald til guld

26.  maj  Det intelligente afløbssystem

Ferskvandscentret (Afløb):

31.  januar – 1. februar Grundkursus i afløbssystemer  

3. – 4.  februar  Ledertræf 2011 - Spildevandsforsyninger

7. – 8.  februar  Vand i byen 

3. – 4. marts  Funktionspraksis for afløbssystemer under regn  

7. – 9.  marts  Drift af pumpestationer

14. – 15. marts  Praktisk el på renseanlæg og pumpestationer

17. – 24. marts  Pumpetræf 2011 

6. – 7. april  Renovering af afløbssystemet 

2. – 3. maj  Tilsyn med anlægsarbejder

4.  maj Korrekt etablering af brønde og ledningsanlæg

6. – 7. maj  Spildevandsafledning i det åbne land 

26. maj  Vedligehold af spildevandsmateriel

IDA Miljø
Pt. ingen oversigt for foråret 2011

DANVA (Grundvand og drikkevand)
1.-3. marts Grundlæggende vandforsyningsteknik 

7.  marts Hydrogeologi 

8.-10.  marts Vandbehandling og filterteknik 

22.-24.  marts Installationsteknik 

30.-31.  marts Drift af distributionsanlæg 

 

DANVA (Afløb og spildevand)
29.-30  marts Spildevandsbetalingsloven – og vedtægterne

Kalender
Faglige arrangementer for vinter/forår 2011
Der henvises i øvrigt  til de respektive kursusudbyderes hjemmesider  
for ajourføring af kursusdatoer, yderligere information samt tilmelding.
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”serviceeftersyn” igangsat. I 2005 

blev ”Serviceeftersynet” leveret, og de 

politiske forhandlinger omkring den 

endelige udformning af en ny regu-

lering blev igangsat. Det skulle tage 

næsten 4 år inden Vandsektorloven 

kunne vedtages i 2009. 

 

Af Rasmus Bohr, 
Sektionsleder, 
Københavns Energi 

Hvorfor overhovedet en 

Vandsektorlov?

I starten af det nye årtusinde kom  

der fokus på sektoren med flere  

redegørelser og politiske udmeldinger 

om emnet.

Med regeringens udspil ’Grøn 

markedsøkonomi – mere miljø for 

pengene’ fra april 2003, blev det til-

kendegivet, at vandsektorens organi-

sering skulle gennemgås med henblik 

på at vurdere, om sektoren kunne 

opnå øget omkostningseffektivitet, og 

om der kunne  skabes mere konkur-

rence i sektoren. I Konkurrencere-

degørelse 2003 og Det Økonomiske 

Råds rapport fra efteråret 2004 blev 

der peget på et betydeligt effektivise-

ringspotentiale (ca. 1 mia. kr. årligt) 

indenfor sektoren, hvis alle forsynin-

ger var lige så effektive som de bedste 

i branchen. 

Et sådant påstået effektiviserings-

potentiale sammenholdt med be-

gyndende selskabsudskillelse og 

sammenlægning af kommuner kunne 

det politiske system ikke sidde over-

hørigt, og umiddelbart efter blev 

arbejdet med et fremlægge et 

2011 bliver det første år, hvor forsyningerne i 
Danmark kommer til at mærke de ventede prislofter. 
I nærværende artikel belyses baggrunden for, at 
Vandsektorloven – og dermed prislofterne – nu er  
en realitet for forsyningerne. Samtidig forsøges det 
belyst, hvordan den nye regulering kommer til at 
påvirke forsyningernes ”investeringsevne”. 

Prisloftet set fra en forsyning

Figur 1: Den politiske vej til det første prisloft.

Hvad er formålet med loven?

Hovedmålene med loven fremgår bl.a. 

af Serviceeftersynet fra 2005, og kan  

i store træk sammenfattes til: 

•	Højere	effektivitet	

•	Klar	adskillelse	mellem	bestiller/ 

udfører og skat/takstfinansiering.



10

EVA Januar 2011

I Serviceeftersynet er det angivet, at ” 

En effektivisering vil frigive midler, og 

dermed bliver der for givne vandpriser 

bedre plads til de miljømæssige og 

investeringsmæssige udfordringer, sek-

toren står overfor.”

Det er altså IKKE et mål med Vand-

sektorloven at begrænse investerings-

evnen. Det er på driftsomkostningerne, 

at det anslåede effektiviseringspoten-

tiale skal indhentes. 

 

Hvad indeholder Vandsektorloven?

I Serviceeftersynet blev en del ændrin-

ger og krav foreslået. Det var ikke 

alle, der kunne opnås enighed om i de 

politiske forhandlinger. Nedenfor er 

forfatterens bud på de 6 hovedemner 

fra Serviceeftersynet gengivet:

1. Ændret økonomisk regulering – af-

skaffelse af hvile-i-sig-selv (blev ikke 

til noget) og indførelse af prisloft

2. Gennemsigtighed og sammenlig-

ning: Tvungen benchmarking

3. Årsregnskab og åbningsbalance

4. Indførelse af prisregulerings- 

myndighed

5. Adskillelse mellem myndighed og 

drift -  selskabsgørelse 

6. Øget samspil med den private sek-

tor. (står hen i det uvisse, om det 

bliver øget).

I det væsentlige er konsekvensen for 

forsyningerne, at de skal selskabs-

udskilles og at hvile-i-sig-selv (HISS) 

bibeholdes, men nu reguleret via en 

maksimal indtægtsramme eller pris-

loft, om man vil. 

Det bemærkes, at HISS oprindeligt 

blev foreslået afskaffet, men de po-

litiske forhandlinger endte altså ud 

med at bibeholde HISS. Samtidig er 

det fra en forsynings perspektiv for 

nuværende svært at se, hvorledes 

det tiltænkte øgede samspil med den 

private sektor kan realiseres med de 

nuværende krav om størrelsen på de 

enkelte forsyningers tilknyttede akti-

viteter. 

 

Hvordan beregnes prisloftet?

Prisloftet lader sig bedst illustrere  

grafisk se figur 2. 

I store træk består en forsynings ind-

tægtsramme af to hovedelementer: 

Driftsomkostninger og tillæg til inve-

steringer. 

Driftsomkostningerne
Driftsomkostningerne beregnes med 

baggrund i forsyningens gennem-

snitlige driftsomkostninger fra 2003 

– 2005 tillagt en prisudvikling for 

perioden frem til i dag og fratrukket 

et generelt effektiviseringskrav for 

samme periodeperiode. 

En del af driftsomkostningerne træk-

kes ud af regnestykket – nemlig om-

kostninger til miljø- og servicemål og 

1:1 omkostninger som f.eks. skatter 

og afgifter. Den resterende del, angi-

vet med rødt på figur 2, er de ’rene’ 

driftsomkostninger. Og det er den 

omkostning, de enkelte forsyninger 

bliver målt på i relation til effektivi-

tet i den nationale benchmark. Det 

er således også den omkostning, der 

danner baggrund for de individuelle 

effektiviseringskrav, der bliver en del 

af prisloftet fra og med 2012. 

Her vil de mindst effektive af forsy-

ningerne få pålagt yderligere, indivi-

duelle effektiviseringskrav i de tildelte 

prislofter. 

Investeringer
Tillægget til investeringer beregnes 

populært sagt som summen af afskriv-

ningerne fra forsyningens aktivmasse 

værdisat efter Pris- og levetidskatalo-

Figur 2: Delelementerne i indtægtsrammen
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get (POLKA) og tillægget for de plan-

lagte investeringer i budgetåret. 

Årets prisloft, som vi kender det fra 

de udsendte afgørelser, beregnes så 

som summen af alle delelementerne i 

den samlede indtægtsramme divideret 

med den solgte vandmængde fra to år 

før prisloftåret. 

Har man eksempelvis fået tildelt en 

indtægtsramme på 300 mio. kr. i 2011, 

og solgte 20 mio. m3 i 2009, så bereg-

nes prisloftet for 2011 til 15 kr./m³.

 

Hvad betyder prisloftet så for 

forsyningernes ’investeringsevne’?

Ikke ret meget!

Det er - næsten - lykkedes at lave en 

regulering, der freder forsyningernes 

evne til at foretage de nødvendige, ret-

tidige investeringer. 

Men (og der er altid et men), der er i 

den nuværende opbygning et par ind-

byggede problematikker, der her kort 

skal berøres:

1. Aktivers levetid og løbetid på tilsva-

rende lån er ikke ens. – og det kan 

give likviditetsproblemer.

2. Asset Management tilgangen med 

fokus på minimering af samlede le-

vetidsomkostninger tilgodeses ikke.

Ad 1: Forsyningerne får tildelt et til-

læg for investeringerne, som er bereg-

net ud fra værdien af aktiverne og de 

tilhørende standardlevetider. Udfor-

dringen her er, at standardlevetiderne i 

forsyningsbranchen typisk er længere 

end de løbetider på de tilhørende lån, 

som banker eller kommunekredit 

yder. Dvs. at det årlige tillæg i prislof-

tet fra udførte investeringers afskriv-

ninger typisk er mindre end de ydelser 

på lån, man skal honorere til långiver. 

Så kommer der over tid til at mangle 

penge i kassen.

Så må man spare på driften eller låne 

flere penge. 

Det er vores håb, at løbetiden på 

forsyningsrelaterede lån kan øges, så 

de modsvarer levetiderne fra vores 

POLKA. Så passer ydelserne med de 

tildelte tillæg i prisloftet. Det kræver 

så ændringer i lånebekendtgørelsen.

Ad 2: Asset Management tilgangen, 

som bl.a. KE har implementeret gen-

nem de seneste år, tilgodeses ikke i 

den nye regulering. Med Asset Ma-

nagement betragtes investeringer og 

driftsomkostninger under ét. Man 

søger med andre ord den løsning, 

der giver de laveste helhedsomkost-

ninger i aktivets levetid. Man vil 

eksempelvis erfare, at det for visse 

ikke-kritiske aktiver vil være bil-

ligere at udskyde investeringer og 

samtidig acceptere en mindre stig-

ning i de aldersafhængige driftsom-

kostninger Denne løsning bliver ikke 

tilgodeset i den nye regulering, da 

det kun er driftsomkostningerne, der 

er reguleret.

Det kan med andre ord betale sig at 

’overinvestere’ for at reducere drifts-

omkostningerne, også selvom de en-

kelte investeringer ikke nødvendigvis 

er rentable. Det er en uhensigtsmæssig 

opbygning af reguleringen, som man 

må forvente bliver adresseret i revisio-

nen i 2013. 

 

Hvordan skal vi planlægge efter 

ikrafttrædelsen af Prisloftet?

Ejerkrav og dokumentation
I KE har det været en overraskelse 

hvilke krav, der i reguleringen er 

blevet stillet for at en aktivitet kan 

godkendes som miljø- eller servicemål. 

Der har været en del aktiviteter, som 

man i forsyningen (og hos vores ejer) 

har betragtet som værende pålagt os 

af ejer eller myndighed f.eks. gennem 

myndighedsplaner eller lignende, som 

af regulator er blevet underkendt og 

dermed blot betragtet som en naturlig 

driftsomkostning.

Det kan give problemer for de enkelte 

forsyninger, når de årlige driftsom-

kostninger skal benchmarkes med an-

dre forsyninger, der ikke nødvendigvis 

har de samme servicemål. 

Det er derfor tydeligt, at der i de kom-

mende år skal igangsættes aktiviteter, 

der klarlægger ejer/myndigheds krav 

til os som forsyning. Og i samme ån-

dedrag skal det tilsikres, at sådanne 

krav og ønsker dokumenteres så regu-

lators dokumentationskrav opfyldes. 

Prioritering af investeringer
Når de kommende års investeringer 

udvælges, bør det være en del af over-

vejelserne om investeringer, der giver 

besparelser på driftsbudgettet, skal 

prioriteres højere idet prisloftet kun 

pålægges driftsomkostningerne. 

 

De kommende år

I Københavns Energi er det tydeligt at 

Vandsektorloven har et forbedrings-

potentiale. Derfor bruges der en del 

ressourcer på at opsamle og doku-

mentere uhensigtsmæssigheder. Og det 

selvfølgelig med det formål at indgå 

i en dialog med lovgiver og regulator 

omkring en tilpasning af loven ved 

den første revision i 2013. Og det ar-

bejde er allerede i gang. 
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Forsyningerne står midt i en lavine af 

udfordringer:

•	Vandkvalitet i form af Vandramme-

direktivet, hvor Vandplaner sætter 

pres på infrastrukturen i forsynin-

gerne, således at der kan opnås en 

god vandkvalitet i recipienterne

•	Sundhed i form af Badevandsdirek-

tivet, hvor der sættes fokus på det 

rekreative og sundhed i forbindelse 

med kontakt med vand

•	Klimaforandringer, hvor der sættes 

fokus på øget pres på infrastruk-

turen i form af ekstreme nedbørs-

mængder og samtidig sætter fokus 

på Carbon Footprint

Af Hans Peter Due, 
Vand- og Spildevandschef, 
Vejen Forsyning

Er der en undskyldning  
for ikke at være på forkant?

Efter Vandsektorlovens implementering står forsyningerne  
i Danmark overfor en ny hverdag, hvor beslutninger BØR
foretages på baggrund af dokumentation og konkret viden 
og ikke bare på mavefornemmelser og være baseret på 
planlægning i stedet for akutte behov.

•	Økonomi, hvor Vandsektorloven 

sætter rammerne dels i form af an-

lægsinvesteringer og dels i form af 

driftsoptimeringer.

Vejen Forsyning valgte allerede i 2008 

at starte processen med at håndtere 

de store udfordringer, som de dan-

ske forsyninger står overfor i dag og 

startede med at besvare nedenstående 

spørgsmål:

•	Har vi viden nok til at tage de rig-

tige beslutninger og foretage de rig-

tige investeringer?

•	Har vi viden nok til at håndtere den 

nye situation, hvor der skal foregå 

et professionelt samspil mellem  

forsyning og myndighed?

Begge spørgsmål blev i 2008 besvaret 

med NEJ, og derfor kan Vejen Forsy-

ning i dag med ro i sindet konkludere, 

at i dag 2010 baseres 80 til 90 % af 

alle investeringer på planlagte tiltag 

og viden til at indgå en professionel 

dialog med myndighed er tilstede.

 

Holistisk indgangsvinkel

Vejen Forsyning satte flere parallelle 

aktiviteter i gang i 2008:

•	Opbygning af planlægningsmodeller 

for infrastruktur
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•	Strukturanalyse for renseanlæg

•	Spildevandsplan

•	Oversvømmelsesanalyse

•	Vandmatricen

I det følgende beskrives primært  

arbejdet omkring Vandmatricen.

Vandmatricen

De statslige vandplaner har været 

undervejs ad flere omgange de seneste 

år og er i dag sendt i høring. Efter-

følgende har kommunerne ansvar 

for udarbejdelse af de kommunale 

handleplaner, som skal være færdige 

i 2011. For at sikre, at Vejen Forsy-

ning har det bedste udgangspunkt 

for input på forsyningssiden til Vejen 

Kommunes handleplan startede Vejen 

Forsyning i 2008 et planlægningspro-

jekt, som fik navnet “Vandmatricen”. 

Formålet var at danne overblik over 

punktkilder og samtidig beregne og 

kortlægge punktkildernes relative 

betydning for recipientkvaliteten og 

dermed danne baggrund for investe-

ringer forårsaget af krav i de statslige 

vandplaner.

Vandmatricen bygger i høj grad på 

det forudgående planlægningsarbejde 

– Strukturanalyse, Spildevandsplan, 

MikeUrban model, oversvømmel-

sesanalyse mv. De overnævnte plan-

lægningsværktøjer dannede også 

grundlaget for vurdering af udledte 

mængder fra punktkilder – rense-

anlæg, overløbsbygværker, regn-

vandsudløb mv. Kortlægningen af 

punktkilderne har vist, at de separate 

regnvandsudløb står for en stor del 

af BI5 og COD udledning, mens ren-

seanlæggene står for en stor del af N 

og P udledningen. Overløbene står 

derimod for en forholdsvis beskeden 

andel, hvilket er nødvendig viden for 

at indgå en kvalificeret dialog med 

myndigheden. Overblikket er illustre-

ret på figur 1.

Ved at sidestille udledningerne er det 

også muligt at sammenligne effektivi-

teten af forskellige løsninger.

I figur 2 er opstillet to tiltag - reduk-

tion af aflastninger på det største 

overløb i forsyningsområdet og for-

bedring af fosforfjernelsen på Vejen 

Renseanlæg. Figuren viser status 

belastninger og effekten i form af re-

duktion ved tiltagene. Sammenholdes 

reduktionen vist på de to tiltag på 

figur 2 med anlægsinvesteringerne for 

de to tiltag, er det muligt at træffe en 

beslutning baseret på viden om såvel 

effekt som økonomi.

Vandmatricen er implementeret i et 

simpelt excel-regneark og overført til 

GIS- miljø for at kunne sammenholde 

(visualisere) punktkilder og vand-

løbsdata herunder målsætning og reel 

kvalitet fra Vandplanen. Resultatet 

er dels, at der opnås et overblik over 

Figur 1: Sidestilling af punktkilder.

Figur 2: Sammenligning af forskellige tiltag på fosfor udledningen.
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hvilke punktkilder, der belaster de 

forskellige recipienter, og dels hvilken 

effekt diverse tiltag vil have på vand-

kvaliteten.

Med introduktion af vandplanens 

retningslinjer for aflastninger fra over-

løbsbygværker på 250 m³/red.ha/år 

er det endvidere muligt at vurdere om 

et givent overløbsbygværk overholder 

retningslinjerne og i bedste fald, hvor 

stor indsat skal til for at nå målet. 

OG ikke mindst hvis vandkvaliteten 

allerede er overholdt, skal målet på 

250 m³/red.ha/år stadig overholdes 

eller er det mere optimalt at investere 

i områder, hvor målsætningen ikke er 

overholdt?

Et konkret eksempler – Brørup By

Brørup By blev i 2008 ramt af over-

svømmelser, og en tur i arkivet har 

vist, at dette ikke var første gang 

oversvømmelserne ramte Brørup By. 

Se figur 3.

Derudover er der i Brørup oplandet 

store aflastninger fra centrale overløbs-

bygværker og et renseanlæg, der til ti-

der er overbelastet specielt i forbindelse 

med store regnskyl. Vandplanerne har 

også vist, at der er en del recipienter i 

oplandet, der ikke holder de fremtidige 

stillede krav. Så alle problemstillinger 

er tilstede i oplandet og udgangspunk-

tet er, at en holistisk løsning, hvor flere 

udfordringer løses samtidig må være 

optimalt og økonomisk rentabel.

For at træffe de rigtige beslutninger 

blev der opbygget en detaljeret MIKE 

Urban model for oplandet. Modellen 

blev kalibreret baseret på erfaringer og 

konkrete målinger foretages i systemet. 

Målesystemet er illustreret på figur 4.

For at styrke image og vise bevidsthed 

omkring energiforbrug blev målesyste-

mets energikilde baseret på solpaneler, 

Figur 3: Oversvømmelse i Brørup by1947.

hvilket har medført en del positiv  

omtale i lokale aviser.

Oversvømmelsesanalysen visuali-

serede udvalgte problemområder i 

Brørup By, som med fordel kunne in-

tegreres i fremtidige løsninger. Arbej-

det med Vandmatricen viste ligeledes, 

at der var punktkilder, der belastede 

recipienter, der i Vandplanerne ikke 

overholdte fremtidige målsætninger.

Baseret på en kalibreret model, over-

svømmelsesanalysen og Vandmatricen 

har det været muligt at fastlægge 

rammerne for de nu planlagte tiltag i 

oplandet med stor sikkerhed og lagt 

større tryghed og dokumentation for, 

at de valgte løsninger er de rigtige. 

I Brørup har arbejdet med planlæg-

ningsværktøjerne betydet en ændring i 

løsningsstrategien. Resultatet har vist, 

at en optimeret samstyring af rensean-

læg og afløbssystem i oplandet kunne 

løse mange af de tilstedeværende ud-

fordringer herunder oversvømmelse, 

aflastninger mv. Denne løsning er 

gået fra planlægningsfasen til projek-

teringsfasen på dette tidspunkt og er 

betydelig billigere end en traditionel 

bassinudbygning. I dette tilfælde har 

planlægningsværktøjerne resulteret i 

en reduktion i anslåede anlægsudgifter 

med ca. 10 mio. kr. Sammenholdes 

dette med udgifterne til at opbygge det 

nødvendige grundlag for at træffe de 

rigtige beslutninger, er dette en inve-

stering alle forsyninger BØR foretage. 

Besparelsen i dette tilfælde er kun for 

Brørup oplandet, er der mange andre 

oplande i Vejen Kommune.

Sammenfatning og perspektivering

Forsyningerne i Danmark står overfor 

en ny hverdag, hvor beslutninger skal 

træffes på viden og økonomisk opti-

mering, således at den rette dokumen-

tation kan fremlægges en bestyrelse. 

Der er ingen undskyld for i dag at 

træffe beslutninger på et ikke doku-

menteret grundlag. Værktøjerne er til 

stede – modeller over infrastruktur, 
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Figur 4: Online måleopstilling i Brørup By.

oversvømmelsesanalyser, kobling af 

punktkilder til recipienter og målsæt-

ninger mv. Vores løsningsforslag er 

også ændret, således at vi i fremtiden 

ikke kun behøver at bygge beton, 

vi kan også blive mere intelligente i 

vores måde at udnytte og styre vores 

eksisterende infrastruktur.

De erfaringer vi har gjort i Vejen For-

syning er kun positive – ja, det kræver 

MOD at gå i gang og bryde vane-

tænkningen, men det er fremtiden og 

Vejen Forsyning er helt med fremme, 

hvilket vi vil fortsætte med. At være 

på forkant har vist os, at det samtidig 

sparer investeringsbudget.
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